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Landsmøte 19. mars 
Hjertelig velkommen til Vellenes 
Fellesorganisasjons Landsmøte og 
Landskonferanse 19. mars 2022 på Scandic 
Solli i Oslo. Påmelding åpnet 2. desember.  
Konferansedelen gir faglig påfyll og debatt 
om viktige vel-temaer. Her treffer du 
andre som arbeider for nærmiljø og steds-
utvikling. Se side 4. 
  

Frivillighetens år 2022: 
Åpnet 5. desember 
På FNs internasjonale dag for frivillighet, 
søndag den 5. desember, åpner Frivillighet 
Norge offisielt Frivillighetens år 2022 i 
Oslo rådhus med show og prisutdeling.  
Kronprins Haakon Magnus og stats-
minister Jonas Gahr Støre gratulerte 
frivilligheten. Hedersprisen gikk til Norske 
Kvinners Sanitetsforening. Kultur- og 
likestillingsminister Anette Trette-
bergstuen (Ap) delte ut prisen.  
 

Merverdiavgift:  
I desember kommer 
pengene 
Lotteritilsynet er nå inne i siste fase når 
det gjelder kontroll av søknader. I 2021 er 
det foreslått full momskompensasjon. Om 
det skulle bli endring også i år, kan 
utbetaling i år først skje rett opp mot jul. 
Statsbudsjettet for 2022 ventes å bli 
behandlet 21. desember. Mer på side 5-7. 
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Lederens hjørne: 
  
 

God jul og lykke 
til i 2022! 
 

Det er kanskje ikke alle som tenker over det, 
men frivilligheten i Norge er uttrykk for en 
annerledeskultur i verden – i alle fall den vestlig 
verden.  Det er engasjement der folk bor basert 
på å gjøre noe sammen for at alle skal få det 
bedre. Velforeninger og grendelag er det brede 
eksempelet på at: «Vi ordner dette sammen!» 
 
Men det er ikke til å komme forbi at økonomisk 
støtte etter hver har fått stor betydning for det 
frivillige arbeidet.  I Europa et det ideelle 
aksjeselskaper og stiftelser.  I Norge er det 
staten og kommunene.  Nesten 50% av 
finansieringen skjer ved offentlige midler. 
 
Vellenes Fellesorganisasjon har også i år 
minnet Kultur- og familiekomiteen på at for 
velbevegelsen er dette tallet 0%. Skal det 
fortsette slik? 
 
Statsbudsjettet vedtas like opp under julaften! 
 
Medlemsundersøkelsene i år og tilbake-
meldingene fra dere - viser at jobben i 
velforeningene gjøres likevel.  Det skal alle 
være glade for. 
 
Takk for innsatsen og god jul! 
 

Hilsen Erik Sennesvik 
 

 
 

Finalistene til den 
nasjonale  
Frivillighetsprisen 
2021 
Her er de seks finalistene til den 
nasjonale Frivillighetsprisen 2021. 
Vinneren mottok 50.000 kroner fra 
Norsk Tipping til sitt formål.  
 

– Årets finalister er vinnere og forbilder for 
oss alle. 2020 og 2021 har vært spesielle år 
som har utfordret oss som samfunn, og det 
er imponerende å se at ildsjeler som disse 
seks - og tusenvis av andre - bidrar til å 
hjelpe oss gjennom krisen, sier 
generalsekretær i Frivillighet Norge, Stian 
Slotterøy Johnsen.  
 

Finalistene 2021 
• Vaksinasjonsprosjektet i regi av N.K.S, 

nasjonal: Sanitetskvinnene (N.K.S.) har 
over 130 lokale omsorgsberedskaps-
grupper i hele landet som har avtale 
med sin kommune om å bidra i 
beredskaps-arbeid. Siden januar 2021 
har minst halvparten av disse gruppene 
bidratt med til sammen flere tusen 
frivillige i massevaksineringen mot 
Covid-19. NKS vant hedersprisen.  

 

• Joseph J. Murray, World Federation of 
the Deaf, Ål: Joseph Murray er leder 
for World Federation of the Deaf. Han 
jobber for å gjøre nasjonale tegnspråk 
anerkjent og akseptert overalt, og har 
lagt ned en internasjonal innsats over 
26 år for menneskerettighetene til 
døve. 

 

• Kaja Karlsson, Brandbu IL og Civitan 
Hadeland: Kaja ble medlem i Civitan 
Hadeland i 2012 og har gjennom sitt 
engasjement blitt trener for Brandbu IL 
sin gruppe med utøvere med behov for 

https://frivillighetnorge.us13.list-manage.com/track/click?u=952899f757841e0e31e78ab05&id=ce93714abc&e=d4fb069a92
https://frivillighetnorge.us13.list-manage.com/track/click?u=952899f757841e0e31e78ab05&id=ce93714abc&e=d4fb069a92
https://frivillighetnorge.us13.list-manage.com/track/click?u=952899f757841e0e31e78ab05&id=83bf29f2a1&e=d4fb069a92
https://frivillighetnorge.us13.list-manage.com/track/click?u=952899f757841e0e31e78ab05&id=83bf29f2a1&e=d4fb069a92
https://frivillighetnorge.us13.list-manage.com/track/click?u=952899f757841e0e31e78ab05&id=a59cb45f6e&e=d4fb069a92
https://frivillighetnorge.us13.list-manage.com/track/click?u=952899f757841e0e31e78ab05&id=a59cb45f6e&e=d4fb069a92
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tilrettelegging. Kajas engasjement for 
gruppen strekker seg langt utenfor 
treningsfeltet. 
 

 
 

• Kadasamy Naranderan, Tamilsk-Norsk 
hjelp, Oslo: Kadasamy Naranderan 
leder organisasjonen Tamilsk-Norsk 
Hjelp. Organisasjonen bidrar til 
humanitær bistand til flykninger og 
vanskeligstilte på Sri Lanka. Ved å 
levere kortsiktig nødhjelp og langsiktig 
utviklingen for hjemvendte flyktninger 
og andre i nød. 
 

 Frivillighet Norge/ Askrova Bygdelag 
 

• Askrova Bygdelag: Askrova Bygdelag er 
en velforening på øya Askrova og ble 
stiftet i 1977. Bygdelaget står for 
mange faste arrangement i løpet av 
året som samler gamle og unge på øya. 
Alt etter type arrangement, så er det 5-
15 frivillige med. Større arrangement 
som “øyacup” har opp mot 30-40 
involverte frivillige. 

 

• De frivillige på Musikkteateret Elden, 
Røros: Stiftelsen Elden har siden 1994 
satt opp musikkteatret Elden. Hvert år 
bidrar mellom 300 og 400 mennesker 
til dette dugnadsarbeidet. Siden 2018 
er Elden Norges nest største 
utendørsteater med over 12.000 
publikummere hvert år. 

  

Uten frivilligheten, 
stopper Norge! 
Den frivillige arbeidsinnsatsen i de frivillige 
organisasjonene i Norge tilsvarer 142 000 
årsverk ,63 % av befolkningen (over 15 år) har 
gjort frivillig arbeid i løpet av 2019.  
 
 

 
Fra åpningen av «Frivillighetens år» i Oslo 
rådhus 5. desember.  
 

Kronprins Haakon Magnus hilste frivilligheten  
 

  
 

(Bilder: Video scann) 
 

https://frivillighetnorge.us13.list-manage.com/track/click?u=952899f757841e0e31e78ab05&id=c5ce35157c&e=d4fb069a92
https://frivillighetnorge.us13.list-manage.com/track/click?u=952899f757841e0e31e78ab05&id=c5ce35157c&e=d4fb069a92
https://frivillighetnorge.us13.list-manage.com/track/click?u=952899f757841e0e31e78ab05&id=5fc6cb6659&e=d4fb069a92
https://frivillighetnorge.us13.list-manage.com/track/click?u=952899f757841e0e31e78ab05&id=7adaf0fe00&e=d4fb069a92
https://frivillighetnorge.us13.list-manage.com/track/click?u=952899f757841e0e31e78ab05&id=7adaf0fe00&e=d4fb069a92
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Velkommen til Vellenes 
Fellesorganisasjons Landsmøte og 

Landskonferanse 19. mars 
Hjertelig velkommen til Vellenes Fellesorganisasjons Landsmøte og 

Landskonferanse 19. mars på Scandic Solli Oslo eller digitalt. 
 

Tekst: Ingeborg Bastiansen 
 

Landsmøtet er Vellenes Fellesorganisasjons 
øverste organ. Årsmelding fra styret, vedtekter, 
budsjett og retningslinjer for det 
organisasjonsmessige arbeidet er blant sakene 
som behandles. Her er muligheten for å 
påvirke arbeidet og videre utvikling av Vellenes 
Fellesorganisasjon. 
 

En plass i styret? 
Valgkomiteen er i gang med sitt arbeid.  Har du 
lyst til å delta i videreutviklingen av 
fellesorganisasjonen for velforeninger og 
grendelag?  Har du forslag på kandidater til 
styret?  Ta kontakt med valgkomiteens leder 
wenche.ryager@baerumvelforbund.no. 
 

Landskonferansen gir påfyll  
Landskonferansen er et møte for frivillige fra 
hele Norge som ønsker et faglig påfyll. Vi skal 

høre de gode historiene. Hvordan har enkelte 
vel klart å gjennomføre store arrangementer, 
bygget nye samlingspunkter og fått til et godt 
samarbeid med kommunen? Vi får høre fra 
velforeninger og kommuner om hva som har 
fungert og hvilke utfordringer man møter på. 
 

Fysisk eller digitalt 
  
I år vil det være mulig å delta fysisk i Oslo eller 
digitalt. 
 
Har du spørsmål? Ta kontakt på 
post@vellenesfellesorganisasjon.no.   
 
  
Se www.velnett.no for påmelding 
  
Påmeldingsfrist 22.02.22  

 
 

Årets vel 2021 

 

I 2022 skal vi kåre årets vel. Dette er en pris for en 
velforening som har gjort en ekstra god innsats. 

 

Formålet med prisen er å løfte fram det fantastiske og mangfoldige arbeidet som gjøres av 
velforeninger i hele Norge. Vi er imponerte over hva frivillige klarer å gjøre selv under strenge 

smittvernsrestriksjoner. 
Alle har mulighet til å nominere en forening. Nominasjonene går til en jury som vil avgjøre 

hvilket vel som fortjener tittelen Årets vel. Vinneren blir annonsert under Landskonferansen 
19. mars på Scandic Solli. 

 
Krav til nominasjonen: 

Et vel som du mener har gjort en utmerket innsats. Det kan være at vellet har gjennomført et 
bra arrangement, tar godt vare på nabolaget eller på andre måter har utmerket seg. 

Gå på www.velnett.no for å nominere! 

mailto:wenche.ryager@baerumvelforbund.no
http://www.velnett.no/
http://www.velnett.no/
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Utbetaling av 
momskompensa-
sjon 2021 
 
Vellenes Fellesorganisasjon mener at 
momskompensasjonen er viktigere enn 
noen gang. Det er nødvendig 
«starttilskudd»!  
 
Tekst: Ingeborg Bastiansen 

 

Etter snart to år med lav aktivitet, høye utgifter 

til smittetiltak og en enorm frivillig innsats er 

prisen høy for å skape gode og trygge 

nærmiljø. Frivilligheten skal ikke betale 

«skatt», og vi er svært fornøyd med at 

regjeringen ønsker full momskompensasjon.  

Årets søknader, som nå sluttbehandles, viser 

det store mangfoldet blant velforeningene. Fra 

skiarrangement og julefeiring, til 17. mai 

dugnad og lyktestolpejakt. Dessverre ser vi 

også en nedgang i antall søknader som følge av 

mindre aktivitet på grunn av korona.  

For søknadene i år, forventer vi svar og 
utbetaling fra Lotteri- og stiftelsestilsynet i 
desember. Dersom det er behov for ytterligere 
informasjon i en søknad vil vi ta kontakt med 
den enkelte velforening. 
 

Nyttårspåminnelse 
fra sekretariatet 
Høsten er gjerne tid for å rydde og ordne 
og gjøre alt klart for vinteren. Så også hos 
oss i Vellenes Fellesorganisasjon 
 
Tekst: Heidi Søberg 

 
I høst har jeg hatt den store gleden av å få 
snakke med svært mange av dere som 
både har vært - og som har blitt – kontakt-
personer i de ulike velforeningene som er 

medlem hos oss. Kontaktpersoner har blitt 
strøket, nye er lagt til, fakturaer er sendt ut 
på nytt, adresser og telefon-nummer er 
korrigert. Og jo mere vi har fått ryddet og 
korrigert, jo lettere er det å få ut 
informasjon til den enkelte forening - og å 
komme i kontakt med riktig kontaktperson. 
 
Nå er det snart nytt år - og i tiden som 
kommer er det mange som velger nye 
styrer eller styreleder i velforeningene sine. 
 
Husk å gi oss beskjed dersom dere endrer 
kontaktperson/leder/epostadresser e.l. Da 
er dere sikre på at dere mottar alt dere skal 
av både fakturaer, Velposten, nyhetsbrev 
og annen informasjon fra oss. 
 
Ikke glem å gjøre endring i Frivillighets-
registeret Registrering i Frivillighetsregisteret - 

Brønnøysundregistrene (brreg.no) dersom dere 
er registrert. En melding til kommunen er 
også bra dersom det velges ny leder. 
 
 
 

  
 
Heidi Søberg ble i høst tilsatt som 
organisasjonskonsulent i VFO. Hun har lang 
erfaring fra forsikringsbransjen og NAV-pensjon 
og har juridisk bakgrunn.  
(Foto: Ingeborg Bastiansen) 

https://www.brreg.no/lag-og-foreninger/registrering-i-frivillighetsregisteret/
https://www.brreg.no/lag-og-foreninger/registrering-i-frivillighetsregisteret/
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Kan vellet søke om 
momskompensasjon for 
skiløyper?  
Vinteren har kommet og mange velforeninger har startet arbeidet 
med å vedlikeholde skiløyper for store og små. Arbeidet kan være 
omfattende og dyrt, men kan man få momskompensasjon for det? 
 

Tekst: Ingeborg Bastiansen 
 

Formålet med momskompensasjon er å 
fremme frivillig aktivitet og tanken om at man 
ikke skal betale skatt på frivillig arbeid. Men for 
å vite om skiløyper kan få momskompensasjon 
må man først finne ut om arbeidet og formålet 
går inn under frivillighetsbegrepet. 
 

  

Spørsmålene du må stille er: 
• Er formålet til foreningen å jobbe for en 

lukket gruppe eller jobber man for 
allmenheten?  

• Er løypene tilgjengelig for alle eller 
kommer det kun en lukket krets til gode? 

• Er det vanlig at privatpersoner betaler for 
dette selv?  

Det gis ikke kompensasjon til foreninger som 
kun jobber for en lukket gruppe eller til utgifter 
av privatøkonomisk karakter. Det vil si at alle 
utgiftene man søker om må gå til varer og 
tjenester som kommer alle til gode. Utgifter 
knyttet til garasje er et eksempel på noe som 
ikke er kompensasjonsberettiget, da det kun er 
de med garasjeplass som får nytte av det. Det 

skal heller ikke være utgifter som det er vanlig 
at privatpersoner tar seg av selv. På dette 
grunnlaget blir kostnader til drift og 
vedlikehold av veier som regel ansett som å 
være av privat karakter og ikke 
kompensasjonsberettiget. 
  

Frivillige «veier»?  
«Private veier» omfatter imidlertid mer enn 
tilførselsveier til boliger. Eksempler på det kan 
være turveier, turstier og skiløyper. Skiløypen 
skal riktignok ikke være knyttet mot private 
boliger eller hytter. Det betyr at snarveier faller 
utenfor kompensasjonsordningen. Drifter 
foreningen en skiløype som kommer 
allmennheten til gode og ikke er knyttet til 
private vil det være mulig å søke om 
momskompensasjon på vedlikehold av løypa.  
Ved innsending av søknad om moms-
kompensasjon på vedlikehold av skiløyper må 
det legges ved et kart som viser hvor 
skiløypene går og være klart for oppfølgings-
spørsmål. Vellenes Fellesorganisasjon mottar 
alle søknadene om momskompensasjon og går 
nøye igjennom før de videresendes til 
Lotteritilsynet for endelig avgjørelse. Vi sender 
snart ut melding for kommende år.  
Vi hjelper gjerne om du har spørsmål om 
momskompensasjon.  
Klar for ny runde på nyåret? 
 
Ta kontakt på 
MVA@vellenesfellesorganisasjon.no og les mer  
 

https://www.velnett.no/Moms/Oftestiltesporsmol/  

mailto:MVA@vellenesfellesorganisasjon.no
https://www.velnett.no/Moms/Oftestiltesporsmol/
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Blir det full moms-
kompensasjon for i år? 
Regjeringen har lagt frem sin tilleggsproposisjon til statsbudsjettet for 2022. 
Resultatet skal etter planen behandles i Stortinget 21. desember. Der økes 
momskompensasjon for frivillige organisasjoner med 150 millioner kroner. Vi 
forventer at beløpet økes ytterligere dersom det er behov for det for å oppnå 
full momskompensasjon. 
  

Til NRK sier kultur- og likestillingsminister 
Anette Trettebergstuen at målet er full og 
rettighetsfestet momskompensasjon, noe som 
også blir lovet i regjeringsplattformen. 
– Denne regjeringa prioriterer frivilligheten, og 
derfor sikrer vi full momskompensasjon 
allerede i år! Vi foreslår at ordningen blir tilført 
35 millioner kroner ekstra for å sikre at alle 
organisasjoner får tilbake hver krone de har 
brukt på moms i 2021, sier hun i en 
pressemelding. 
 

 
Anette Trettebergstuen under åpningsfesten 
for Frivillighetens år. 
 
– Det er flott at regjeringen ønsker å sikre full 
momskompensasjon. Det betyr mye for de 
frivillige foreningene. Men momsutgiftene 
følger forbruk, og vi vet ikke om beløpet for 
2022 er høyt nok før regnskapene er klare. Vi 
forventer at regjeringen følger opp med mer 
midler dersom behovet viser seg å være større, 
sier generalsekretær i Frivillighet Norge, Stian 
Slotterøy Johnsen. 
 

Større beløp, men færre 
formål? 
Vellenes Fellesorganisasjon er redd for at 
myndighetene legger seg på en snever linje når 
det gjelder hvilke formål som godkjennes 
under ordningen.  Det hjelper lite med 100% 
dekning dersom tradisjonell frivillig innsats 
holdes utenfor. Det er derfor viktig at 
kompensasjonen gis i samsvar med dagens 
tildelingsregler. På grunn av smitteverns-
restriksjoner, ble det ikke søkt om like mye 
momskompensasjon som normalt for 2020. 
 

Moms på anlegg 
For medlemsforeningene i Vellenes 
Fellesorganisasjon er det også viktig at en 
snarest ordner opp i momsrefusjonen for 
anlegg.  Anlegger velforeningen turløype, blir 
det ikke refusjon, bygger idretten turløype blir 
det momsrefusjon. Dette er også tilfelle for 
andre typer nyanlegg, for eksempel på velhuset 
eller forsamlingshuset. 
For ordens skyld: Vedlikehold og drift omfattes 
av ordningen. 
  

Økt behov 
Med åpningen av samfunnet, estimerer 
Frivillighet Norge en økning på 10 prosent i 
organisasjonenes drifts-utgifter. Det gir et økt 
behov for momskompensasjon på 250 
millioner kroner, altså 100 millioner kroner mer 
enn regjeringens forslag. Vil finans-
departementet sette foten ned? 

https://www.nrk.no/sport/gladmelding-til-idretten_-far-full-momskompensasjon-i-nytt-statsbudsjett-1.15719452
https://www.nrk.no/sport/gladmelding-til-idretten_-far-full-momskompensasjon-i-nytt-statsbudsjett-1.15719452
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Plan- og bygningsloven: De nye ordene er hensynssoner, 
knutepunkts-utbygging, fortetting og transformering 

Gammel lov må revideres 
 

Kommunal- og moderniseringsdepartementet foreslår endringer i 
plan- og bygningsloven om mer effektive virkemidler for planlegging 
og gjennomføring ved fortetting og transformasjon i byer og 
tettsteder. Departementet foreslår at nye hensynssoner skilles ut i 
egen lovbestemmelse og at denne suppleres med ytterligere fire nye 
bestemmelser. Vi mener forslagene peker i riktig retning.  
 

 
 

Hensynssone er den delen i arealplanen 
der det skal tas bestemte hensyn ved bruk 
og utnyttelse av arealet. En hensynssone 
kan f.eks. innebære at det innenfor sonen 
skal tas særlig hensyn til å bevare 
vegetasjon, turområder eller eksisterende 
bebyggelse. Det er ment å gi en mer 
helhetlig planlegging der ulike tomteeiere 
må tilpasse utbyggingsplanene til hver- 
andre og til eksisterende miljø. 
 

Slutt på «hopp og sprett» for 
utbyggere? 
Her er det mange velforeninger som har 
hatt utfordringer i kommunene sine med 
fortetting og utvikling av næringsområder i 
eller nær eksisterende bebyggelse.  

Vellenes Fellesorganisasjon mener 
nærmiljøet får sterkere kort på hånden 
med de nye forslagene, men de bør 
forbedres (se egen sak).  
 

Planene skal være rettslig bindende. Det 
innebærer at de setter rammer for grunn-
eierens adgang til å sette i gang nye tiltak 
på eiendommen. Hensynssonene må også 
legges til grunn når planmyndighetene skal 
ta stilling til søknader om enkelttiltak.  På 
denne måten vil kommunene få et bedre 
redskap til å styre utviklingen for større 
områder, for eksempel når det gjelder 
knutepunkt-utbygging og omgjøring av 
større arealer fra industri til boliger. Men 
kommunens skjønn kommer en nok ikke 
utenom også etter en eventuell lovendring.  
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Samlet plan for området  
Departementet foreslår i høringsnotatet endringer i plan- og 
bygningsloven, matrikkelloven og eierseksjonsloven som 
legger til rette for at det kan skje en mer samlet 
eiendomsutvikling, i stedet for at eiendomsomdanningen 
skjer gjennom mange små og enkeltvise byggesaker. 
 

«Lovverket er i dag mer innrettet for utbygging på 
jomfruelig mark enn omforming av eksisterende, utbygde 
områder. Departementet mener derfor at plan- og  
eiendomsprosessene bør forenkles og forbedres for å 
ivareta de nye utbyggingsmønstrene på en bedre måte», 
påpeker Departementet. 
 

Hovedpunkter i forslaget 
Forslaget åpner for at hensynssonen skal kunne 
 

• forplikte kommunen til å legge til rette for aktivt 
samarbeid med innbyggere, grunneiere og utbyggere 
ved områdeutvikling 

• åpne for at kommunen kan gi retningslinjer om 
plangjennomføringen 

• åpne for at kommunen kan gi nærmere 
bestemmelser om ny infrastruktur 

• åpne for å gi bestemmelser som forplikter 
grunneiere innenfor sonen, i en periode på inntil 20 
år, til å bidra med finansiering av infrastruktur når de 
bygger ut sin eiendom. 

 

 
Kollektivknutepunkter inngår ofte i kommunens planer for 
fortetting og områdeutvikling. (Foto: ES) 
 

Kommunen bør også 
vurdere om rehabilitering 
og gjenbruk av bygninger 
samlet sett er en mer 
bærekraftig løsning for å 
redusere klimagassutslipp 
enn regulering til rivning. 
 

Kommunen må tenke 
medvirkning og 
innbyggerkontakt! 
«By-transformasjon møter 
imidlertid motstand, dels 
fordi det er en kostbar  
utbyggingsform, men også 
fordi det enkelte steder 
innebærer en overgang 
fra enebolig-kultur til 
tettere by-strukturer, noe 
mange er imot. For å 
møte uviljen i 
befolkningen svarer 
kommunene med økt 
variasjon, bl.a. med ulike 
formål og utbyggings- 
mønstre, og skjerpede 
kvalitetskrav. 
Kommunene legger også 
bedre til rette for 
innbyggermedvirkning og 
forsøker å tenke nytt om 
lokaldemokratiutvikling. 
Mange kommuner jobber 
systematisk med hvordan 
kommunen møter og 
forholder seg til nærings-
liv, innbyggere og 
utbyggere. Kommunen 
har etter hvert fått god 
erfaring i å utvikle 
tettsteder og byutvikling 
og få til god samhandling 
mellom ulike aktører. Det 
legges opp til god dialog 
med vel og andre 
organer.»  
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Kommunaldepartementet: «Kommunen må tenke 
medvirkning og innbyggerkontakt» 

Fortetting og knutepunkts-
utbygging må også ta hensyn 
til bebyggelsen i randsonen 
 

Kommunal- og moderniseringsdepartementets lovforslag 
imøtekommer mange innvendinger Vellenes Fellesorganisasjon har 
hatt til dagens byggesaksbehandling.  «Men som alltid, vil det stå å 
falle med at kommunene skjønner at de har fått nye oppgaver», sier 
Vellenes Fellesorganisasjon i sitt høringssvar. 
 

Vellenes Fellesorganisasjon er enig med 
departementet om at kommunene i større 
grad enn tidligere må ta hensyn til lokale 
faktorer for bærekraftig byutvikling, og 
dermed også prioritere annerledes enn før. 
 

«En god løsning har selvsagt en 
bygningsmessig side, men er også påvirket 
av endringer og nedbygging av natur i 
området.  Vårt inntrykk gjennom saker vi 
behandler, er at jordvern, naturvern og 
biologisk mangfold ofte taper i forhold til 
det kommunale skjønn. Slik vi ser det, bør 
ivaretakelse av lokalt friluftsliv og 
naturopplevelse ses på som en del av 
infrastrukturen. Vellenes Felles-
organisasjon mener det derfor må gis 
sterkere sentrale føringer for disse 
områdene om de skal ha virkning i 
områdeplanleggingen. Dette vil ha en god 
samfunnsmessig effekt.»  
 

Kommune- og reguleringsplaner blir til 
etter langvarige prosesser innenfor lovens 
bestemmelser om medvirkning fra 
innbyggere, velforeninger, 
interesseorganisasjoner og offentlige 
organer. Vi registrerer at 

innbyggermedvirkning ofte blir 
gjennomført ganske summarisk.   
 

Vellenes Fellesorganisasjon støtter derfor 
høringsnotatets merknader til tidlig og 
kvalitetsmessig god dialog og drøfting med 
eksisterende beboere i områder som skal 
omfattes av de nye bestemmelsene. VFO 
mener prosessen må kunne dokumenteres 
for seinere etterprøving og bruk. 
 

Også dem som indirekte blir berørt 
Villaveier og gangveier kan bli foreslått 
omgjort til ferdselsårer for adkomst til nye 
prosjekter.  Slike tiltak kan medføre behov 
for arealavståelse, krav om refusjon fra 
boligeiere som bare indirekte er berørt av 
nye prosjekter og redusert trafikksikkerhet. 
 

VFO ber Departementet vurdere om det 
skal gis rom for å legge merkostnader for 
dem som bare er indirekte berørt inn i 
reguleringsplan for områderegulering på 
en slik måte at eksisterende boligmasse 
ikke påføres følgekostnader av fortetting 
eller transformasjon. 
 
Les hele uttalelsen på Artikkel (velnett.no) 

https://www.velnett.no/informasjon/nyheter/vis/?T=Fortetting%20i%20boomr%C3%A5der%20gir%20behov%20for%20nye%20regler&ID=26810&af=1
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Ny søknadsrunde for velforeninger og grendelag: 

Velbevegelsens dag 
11. juni 2022 
 

 
 

Din velforening har mulighet til å søke om 25 000 kr til å 
gjennomføre en aktivitet 11. juni. 2022 er Frivillighetens år og i den 
anledningen skal vi feire Velbevegelsens dag. På denne dagen kan 
din forening ha en morsom aktivitet for å markere det gode arbeidet 
dere gjør i nærområdet. Her er mulighetene mange! Vil dere 
arrangere gatefest, loppemarked, hinderløype, sommerdugnad eller 
grillkveld?   
 
Krav til søknaden: Velbevegelsens dag er en del 
av Vår dag som arrangeres av Frivillighet 
Norge. Det er mulig for foreninger som er 
registrert i Frivillighetsregisteret å søke midler 

til den store dagen.  
 

Det åpnes for søknader fra 17. januar 
2022 til 7. februar 2022. 
 

Arrangementet må være 11. juni 2022. Alle 
medlemmer i VFO som også er registrert i 
Frivillighetsregisteret kan søke. Dere kan 
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søke om opptil 25 000 kroner. Målgruppen 
skal være barn, unge eller flere 
generasjoner og arrangementene skal være 
rusfrie. Aktivitet skal vise fram 
foreningene, aktivitetene/formålet og må 
involvere frivillige.  
 
Det er et krav om at arrangementet må 
være i samarbeid med en annen forening 
eller offentlig institusjon. Det er ingen krav 
til arbeidsfordeling og det holder for 
eksempel å ha et samarbeid med en 
barnehage som henger opp plakater eller 
sprer informasjon om arrangementet.  
 
 
Hensikt med samarbeidskravet er å 
inkludere større deler av nærmiljøet.  
Eksempler på samarbeidspartnere er 
barnehager, lokale bibliotek, lokal 
frivilligsentral, korps eller 
nabovelforeningen.  
 
«Forbundet KYSTEN» har også Vår dag 11. 
juni og det kan være aktuelt for flere langs 
kysten med et samarbeid. 
 
Les mer om tilskuddet 
https://frivillighetensar.no/vardag  og ikke 
nøl med å ta kontakt med Frivillighet Norge 
på Vardag@frivillighetensar.no   
 
Husk at foreningen må være registrert i 
frivillighetsregisteret. Registreringen kan ta 
litt tid og vi anbefaler dere om å søke med 
en gang. 
 
 

Sparebankstiftelsen DNB 
støtter VÅR DAG-kampanjen. 
5 millioner kroner skal deles 

ut i støtte til lokale 
arrangementer. Maks 

søknadsbeløp per 
arrangement/markering er  

25 000 kr. 
 

Mottar du denne 
utgaven av 

Velposten på 
papir? 

 
Da mangler vi epostadressen til 

velforeningen. 
 

Fint om du kan sende den til oss eller legge 
den inn i Styre Web. 

 
Da kan Velposten videresendes til resten av 

styret og til vel-medlemmene. 

 
 

Vellenes  
Fellesorganisasjon 

 
Øvre Slottsgate 2B, 0157 Oslo 

Org.nr.: 995 499 886 
 

Administrasjonsleder 
Ingeborg Bastiansen 

907 06 249 
 

Organisasjonskonsulent 
Heidi Søberg 
908 61 686 

 

post@vellenesfellesorganisasjon.no 

www.velnett.no   

www.facebook.com 

 

 
 

https://frivillighetensar.no/vardag
mailto:Vardag@frivillighetensar.no
mailto:post@vellenesfellesorganisasjon.no
http://www.velnett.no/
http://www.facebook.com/
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Lekeplassen om vinteren 
 

Har velforeningen gjort klar lekeplassen for vinteren?  En kontroll seint på 
høsten er nok bra, men det er ikke for seint. Plast kan bli ganske sprø i 
vinterkulden. Påse at slike apparater tåler en norsk vinter. Snøen laver ned, 
men det er ikke til hinder for at ungene likevel synes det er gøy å bruke 
lekeapparatene.  
 

Plast kan gjøres motstandsdyktig mot kulde og 
varme, være svært sterkt, men samtidig lett. 
Disse egenskapene gjør at plast i mange 
tilfeller kan erstatte andre materialer, som for 
eksempel metall. Men det er viktig at 
velforeningen har skaffet utstyr som er 
godkjent for å tåle påkjenningen vinterstid. 
 

Godkjenningsordning 
Det finnes ingen godkjenningsordning for 
lekeplassutstyr.  Leverandør og eier er selv 
ansvarlig for at utstyret er i henhold til 
regelverket, se produktkontrolloven, leke-
plassutstyrforskriften og internkontrol-
lforskriften. Les mer om dette på 
www.velnett.no   
 

 
Inn om vinteren? 
Her må velforeningen selv gjøre en vurdering.  
Det finnes ingen regler som pålegger en å 
oppbevare utstyr innomhus o.l. i den kalde 
årstiden. Det skal tåle å stå ute. 

Mer viktig er det at det foretas en ny kontroll 
av utstyret når vi nærmer oss den lyse årstiden. 
 

Og så er det ansvaret 
Det er produsenten av lekeplassutstyret som er 
ansvarlig for å levere sikkert utstyr i henhold til 
gjeldende regelverk. Dersom produsenten, 
importøren eller distributøren vet eller burde 
vite at lekeplassutstyret som er gjort 
tilgjengelig for bruker utgjør en risiko for 
helseskade, skal de straks informere DSB -
Direktoratet for sikkerhet og beredskap - om 
dette. 
 

Men hva med velforeningen? 
Den som anskaffer eller eier lekeplassutstyr er 
ansvarlig for jevnlig ettersyn og nødvendig 
vedlikehold, slik at utstyrets sikkerhets-
egenskaper opprettholdes. 
 

Er det offentlig kontroll av lekeplasser? 
Det stilles ikke krav til offentlig ettersyn eller 
godkjenning av lekeplasser.  Velforeningen kan 
og må selv utføre kontrollarbeidet. Og dette 
bør skje regelmessig.  I tillegg til å oppfylle 
lekeplassutstyrforskriften skal alle som er 
ansvarlige for lekeplasser ha et velfungerende 
internkontrollsystem i medhold av intern-
kontrollforskriften. Det er en god løsning om 
personer i velforeningen har denne oppgaven 
og loggfører kontrollen. En kan også kjøpe 
denne tjenesten fra firmaer. 
 

Kommunen bidrar sjelden 
Noen kommuner har fremdeles egne 
lekeplasskontrollører, men de færreste påtar 
seg kontroll av privateide plasser. Tvert om er 
det en tendens til at kommunale lekeplasser 
overføres til velforeninger og sameier.  Vær da 
spesielt oppmerksom på kontrollansvaret vellet 
påtar seg. 

http://www.velnett.no/
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Habilitet i 
styret 
Velforeningen formål er å vareta 
oppvekstmiljø og bomiljø for alle som bor i 
velområdet.  Spørsmålet om habilitet ved 
behandling av styresaker kan fort bli et 
spørsmål.  
 

Er det nok at noen blir spesielt berørt av en sak? Hva når noen 
ikke vil ha ballplassen nær egen uteplass? Hva med medlemmer 
som også driver næringsmessig virksomhet i velområdet? 
 
I foreningsretten følger en de juridiske standarder som gjelder på 
andre områder når det gjelder habilitet. At en person er “inhabil“ 
eller “ugild“ betyr vanligvis at det foreligger omstendigheter som 
er egnet til å svekke tilliten til hans eller hennes upartiskhet. Hvis 
slike forehold foreligger, forutsetter reglene om habilitet at 
vedkommende ikke skal delta i behandlingen og avstemming i 
den konkrete saken.  Dette får virkning når det foreligger særlige 
økonomiske interesser i en bestemt beslutning. 
  

På tvers av foreningens formål? 
I foreningsretten vil utgangspunktet her være at styremedlemmet 
har interesser på tvers av foreningens formål. Det er vanskelig å 
se for seg at vanlige velsaker skal føre til inhabilitet med mindre 
det foreligger klare økonomiske interesser på bekostning av 
fellesskapet. 
 
Et styremedlem bør ikke være med i behandlingen eller 
avgjørelsen av spørsmål der styremedlemmet eller nærstående, 
har en klar personlig eller økonomisk særinteresse i utfallet av 
saken.  Dette gjelder likevel ikke i saker der årsmøtet har truffet 
vedtak, der styret bare følger opp dette vedtaket. 

Frivillig styrearbeid står derfor i en annen stilling enn styret i et 
aksjeselskap med forretningsmessige interesser.  Utstrakt bruk av 
habilitetsvurderinger kan virke lammende på vanlig velarbeid. 
Dersom styret er uenig om hvor en skal anlegge en ballplass, vil 
det ikke føre til inhabilitet at noen bor nær valgt sted, mens andre 
bor lengre borte.  Heller ikke om en vil søke kommunen om 
kommunalt vedlikehold på en veistump der et styremedlem bor.  
Dersom noen i styret har eierinteresser i området som blir berørt, 
og det skal fastsettes et avtalebeløp, vil vedkommende normalt 

erklære seg inhabil.                                                                                                                         
Inhabiliteten bør imidlertid 
begrunnes ovenfor alle i 
styret og protokollføres. 
  

Habilitet er ikke 
fraværsgrunn i 
styrearbeidet 
Man kan ikke erklære seg 
inhabil uten grunnlag, for 
eksempel for å slippe å ta 
del i behandlingen av en 
vanskelig sak. 
 

Velinteresser og 
næringsinteresser 
Det er ikke uvanlig at 
velforeningen har 
styremedlemmer som driver 
næringsmessig virksomhet i 
området.  Det kan være 
butikk, jordbruk eller arealer 
for utbygging. 
Det er da viktig å huske på at 
velforeningen skal ivareta 
interessene for dem som bor 
i området.  Ivaretakelse av 
næringsinteressene, må skje 
gjennom andre kanaler. 
 

Aksjeloven som veileder 
Aksjeloven benytter 
følgende formulering: 
 
"Et styremedlem må ikke 
delta i behandlingen eller 
avgjørelsen av spørsmål som 
har slik særlig betydning for 
egen del eller for noen 
nærstående at medlemmet 
må anses for å ha frem-
tredende personlig eller 
økonomisk særinteresse i 
saken." 
 
Men det er viktig å huske at 
dette gjelder i saker 
av særlig betydning for 
styremedlemmet. 
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Frivillighet Norge:  

Frivillighetsbarometeret 2021 
 

Frivillighetsbarometeret er en befolkningsundersøkelse fra Frivillighet Norge 
og Kantar om frivillig arbeid. Velarbeid er på topp i frivillig innsats! 
 
Hvert år samler Frivillighet Norge inn 
viktige nøkkeltall om deltakelse og 
holdninger til frivilligheten, i tillegg er det 
blant annet spurt om frivillighetens 
betydning for nærmiljøet og barrierer for 
deltakelse og frivillig arbeid. 
Den frivillige arbeidsinnsatsen i de frivillige 
organisasjonene i Norge tilsvarer 142 000 
årsverk (SSBs satellittregnskap for frivillig 
sektor 2020).  63 % av befolkningen (over 
15 år) har gjort frivillig arbeid i løpet av det 
siste året (Frivillighetsbarometeret 2019). 
  

78 % av befolkningen er medlem i minst en 
organisasjon, og 48 % av befolkningen er 
medlem i minst to organisasjoner (SSBs 
Levekårsundersøkelse 2020). Frivillig arbeid 
bidro med en verdiskapning tilsvarende 78 
milliarder kroner i 2018. 
  
Inntektskildene til ideelle og frivillige 
organisasjoner er 27% statlige tilskudd og 
17% kommunale og fylkeskommunale 
midler gjennom overføringer og kjøp av 
tjenester, 45% fra husholdninger og 12% 
andre private aktører.   

 
Du kan lese hele undersøkelsen på Til-nettsiden-Frivillighetsbarometeret-2021.pdf 
(amazonaws.com) 
 

 Målgruppe: Befolkningsrepresentativt utvalg over 15 år 

• Antall intervju: 2005 

• Median intervjutid: 12 minutter 

• Datainnsamlingsperiode: Mai – Juni 2021 

• Resultatene er vektet på kjønn, alder og geografi. 

 

 
 

https://s3.eu-west-1.amazonaws.com/frivillighet-norge/Til-nettsiden-Frivillighetsbarometeret-2021.pdf?mtime=20210930124229&focal=none
https://s3.eu-west-1.amazonaws.com/frivillighet-norge/Til-nettsiden-Frivillighetsbarometeret-2021.pdf?mtime=20210930124229&focal=none
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• Andelene for deltakelse og  
medlemskap er generelt høye for  
idrettsorganisasjoner, lokalmiljø- og  
kulturorganisasjoner. Dette er  
typene organisasjoner som  
nordmenn totalt sett investerer 
mest i. 
•   Idrettsorganisasjoner sammen med  
yrkes-, bransje- og fagforeninger er  
typene organisasjoner som de fleste  
oppgir å være medlemmer i. 

•    Folk har i størst grad deltatt på  
aktiviteter i regi av  
idrettsorganisasjoner og lokalmiljø og 
bostedsorganisasjoner. 
•    Som i tidligere år oppgir klart flest å  
gi penger til internasjonale  
organisasjoner.  
•    Generelt investerer nordmenn mer  
tid enn penger inn i frivillige  
organisasjoner

 

 

 
 

Årets Frivillighetsbarometer viser at 55% 
har gjort frivillig arbeid de siste 12 
månedene. Det er en stor nedgang fra 66% 
i fjor. Samtidig oppgir nesten 60% av de 
som ikke har blitt forsøkt rekruttert at de 
kunne tenke seg å gjøre frivillig arbeid for 
en sak de er opptatt av. 
 

– Det er helt klart at koronasituasjonen har 
påvirket frivilligheten det siste året, men 
det er allikevel fint å se at det er et stort 
potensial for å invitere flere til å bli med, 

sier generalsekretær i Frivillighet Norge, 
Stian Slotterøy Johnsen. 
4 av 10 sier de har blitt hindret fra å gjøre 
frivillig arbeid på grunn av korona-
pandemien. For velforeningene er dette 
tallet lavere, se Velposten juni - 2021. 
 

Det store flertallet synes folks frivillige 
engasjement er med på å utvikle og berike 
kommunen. Denne holdningen er stabil 
over tid. Det er også folks ønske om at 
kommunen skal legge til rette for frivillige 
organisasjoner, lag og foreninger. 
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De små kulturbyggene som betyr så mye rundt om i landet. 

Forsamlingshusene 
forsvinner? 
 

Det er fremdeles en del av dem: Ungdomshus, velhus og grendehus 
har vært samlingsted for lokalmiljøene rundt om i landet, ikke bare 
for eierne, men for kulturaktivitet og arrangementer i andre frivillige 
foreninger. Bevilgningene synker og bygnings- og sikkerhetskrav 
øker.  Vellenes Fellesorganisasjon ønsker sammen med Noregs 
ungdomslag og Kulturvernalliansen å gjøre noe med dette. 
 

 
Grendehusene er samlingspunkt for gammel og ung i velområdet. Ofte er dette også det stedet andre 
frivillige foreninger og lag holder sine møter eller øvelser. Men mange bygg har behov for oppgradering 
for å tjene som forsamlingslokaler.  Vi venter på penger i statsbudsjettet 2022.  (Foto: ES)  

 
Lokale og sentrale myndigheter må se 
nytten av at en lokalt har tilgang til 
treffpunkter og felles arenaer som skaper 
fellesskap og gode nærmiljøer. «Vi møtes 
på grendehuset i kveld». 

 
Kultursektoren er klare i sine synspunkter:  
Gode kulturaktiviteter i bo- og oppvekst-
miljø er svært sentralt for bosettings-
utviklingen i hele landet. De mange 
foreningseide kulturbyggene er 
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avgjørende i dette bildet. Gode fysiske 
møteplasser skaper gode fritidstilbud, 
samhold og stedsidentitet. 
 
Kartlegging av ønsker 
Kartleggingen som Kulturvernalliansen har 
gjort på vegne av ulike brukere, viser at om 
lag halvpartene av lagene i undersøkelsen 
har øving og framføring i kommunale bygg. 
I det videre arbeidet med å sikre tilgang til 
egnede lokaler blir det derfor viktig  
å jobbe opp mot kommunene, men ved 
utbygging glemmer kommunen de 
behovene den brede frivilligheten har.  Det 
blir mye ballnett, hvitmaling og dusjer. 
Kartleggingen viser nemlig at foreningseide 
bygg er mye brukt. 24 % av lagene har 
framføringer i foreningseide bygg. 15 % 
øver i slike hus. Det er dermed  
viktig at også disse byggene blir godt 
tilrettelagt for frivillig kulturliv og som 
møteplasser. 
 
Brukerne er klare i sine ønsker:  

• Brannsikkerhet og rømning er viktig 

• Universell adkomst til lokaler 

• God akustikk og gode lysforhold 

• Muligheten til å klare seg «selv» 

• Unngå konflikter med andre 
bruksområder 

• Minimal innsats for å rigge opp og ned. 
Det gir også en bedre opplevelse når en 
kan holde til i «bygdas hus». 
 
Merverdiavgift 
Utfordringene møter en allerede i dagens 
regelverk for momskompensasjon. Når 
velforeningen leier ut til koret i bygda, blir 
dette sett på som forretningsmessig leie.  
Dermed gir kostnader for denne delen av 
driften ikke fradragsrett. 
Det er dessuten strenge regler for hva som 
er vedlikehold, og dermed fradrags-
berettiget, og hva som er nyanlegg. 
 
Burde kommunen betale? 
Burde egentlig kommunen betale tilskudd 
slik at frivilligheten kunne låne grende-
huset uten å betale leie? 
  

 

 

 
 

Oversikt over lokaler som er i bruk til frivilligheten i kommunene som ble undersøkt. 
Kulturvernalliansen).  Nedenfor en oversikt over hva brukerne mener bør gjøres i foreningseide bygg. 
Gjennomsnittlig kostnad kr 750.000,-.  
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Kartleggingen viser stort behov for oppgradering av 
foreningseide bygg. 59 % av de kartlagte byggene har behov 
for oppgradering på minst ett område. I gjennomsnitt vil 
oppgradering av disse husene koste 757 000,- kroner per 
bygg. Dette er bygg som det frivillige kulturlivet har stor 
nytte av. 15 % av lagene øver i slike hus og hele 24 % har 
framføringer der. 
 
 
 

 

 
 
Det er kommunen som bestemmer om grendehuset skal være et 
«særskilt brannobjekt» med de strengeste kravene til rømning 
og brannsikkerhet. Lokalt brannvesen, fører tilsyn med at 
brannsikkerhet og rutiner er godt ivaretatt ved denne type 
objekter. Hvordan står det til i «ditt» grendehus? Les mer på 
f.eks. Tilsyn i særskilte brannobjekter - Brannvesenet Midt IKS 

(brannmidt.no) 
 

Ulik behandling 
Oppgradering av 
foreningseide bygg gir 
ikke grunnlag for 
momskompensasjon i 
motsetning til forenings-
eide-idrettsbygg. 
 
Nedlegging og rivning 
Vi ser av tilbakemeldinger 
gjennom lokalpressen at 
flere velhus og grendehus 
sliter teknisk, økonomisk 
eller sikkerhetsmessig. 
Stengning eller rivning blir 
dermed løsningen. 
 
Økonomisk sett kommer 
lokaler som er eid av flere 
frivillige foreninger i 
fellesskap, og som 
dermed blir behandlet 
som samvirke-foretak, 
dårligst ut. 
 
«Fest på lokalet!»  
Men de mange gode 
historiene om 
arrangementer og 
opplevelser i bygdas 
forsamlingslokale er 
heldigvis ennå i flertall. 
Vi håper den nye 
regjeringen ser at lokale 
forsamlingslokaler er 
viktig for å ta «hele landet 
i bruk».  Det blir ikke det 
samme å bruke gymsalen 
eller klasserommet på den 
nye skolen. 
 
Heller ikke de kommunale 
flerbruksbyggene, som 
ofte er tilpasset flerbruk 
innen idrett og fysisk 
aktivitet. 
 

 

https://brannmidt.no/saerskilte-brannobjekt/
https://brannmidt.no/saerskilte-brannobjekt/
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Budskap til Familie- og kulturkomiteen: 

Styrking av velbevegelsen er 
styrking av lokalt 
samfunnsengasjement 

«Vellenes Fellesorganisasjon ser at lokalt samarbeid og fellesløsninger kjemper 
i et samfunn som i økende grad preges av individualisme.  Velbevegelsen 
demmer opp for dette», understreket Vellenes Fellesorganisasjon under 
Stortingshøringen 
 

 
 

Norsk velbevegelse og flere hundreår med 
arbeid for sosial kontakt, god stedsutvikling, 
innbyggermedvirkning og inkluderende 
lokalmiljøer i hele landet. Det er et godt 
utgangspunkt for å videreføre og styrke 
lokaldemokratiet. Det er ikke bare frivillig 
innsats – det er god folkehelse - med lange 
tradisjoner. 
 

Oppgavene og prosjektene som skal gjøres 
innen det frivillige området, blir mer og mer 
preget av kompliserte bestemmelser og 
lover. VFO ser også at lokalt samarbeid og 
fellesløsninger kjemper i et samfunn som i 
økende grad preges av individualisme.   
Velbevegelsen demmer opp for dette og bidrar 
til at folk jobber sammen i lokalmiljøene og har 
en stemme i felleskapet.  
 
Velforeninger og grendelag er over hele Norge 
og er viktige bidragsytere i distrikter og små 
kommuner.  

Kulturministerens gladmelding om at alle 
frivillige organisasjoner fikk beholde sine 
statlige tilskudd hjalp lite når beløpet for oss er 
null. Dermed ble det heller ingen drahjelp inn i 
pandemien. 
 

Vellenes Fellesorganisasjon mener at 
grunnideen for velbevegelsen har mange 
likhetstrekk med målsetting og tenkning i 
Hurdalsplattformen og i regjerings-
samarbeidet.  Vi satser på aktive og engasjerte 
lokalmiljøer. Felles innsats der folk bor gir 
tilhørighet, økt ansvar og utvikler lokalpolitisk 
interesse. 
 

Vårt innspill til komiteen er at dette området 
av frivilligheten må få generelt driftstilskudd på 
linje med andre landsomfattende sektorer og 
organisasjoner. 
 
Les hele innlegget på https://www.velnett.no 

https://www.velnett.no/
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Fra arkivet: 

Hvem er ansvarlig for lånet i 
vellet? 
Mange lurer på hvem som er ansvarlig for lån og annen gjeld dersom 
velforeningen får problemer med å betale.  Vellenes Felles- 
organisasjon har forelagt spørsmålet for vår juridiske rådgiver. 

 

Svaret fra Kluge Advokatfirma AS: 
 

Utgangspunktet er at banken må forholde 
seg til den/de/det som er innvilget et lån. 
Dersom banken har gitt et lån til en 
velforening som sådan, er det 
rettssubjektet velforeningen som er 
ansvarlig for lånet. For å kunne kreve 
tilbakebetaling av lånet fra andre enn 
velforeningen, er banken nødt til å ha et 
rettslig grunnlag.  
 
Det finnes ingen egen lovregulering av 
velforeningers anliggende, og en 
velforening faller utenfor regelverk som 
aksjeloven og selskapsloven. Det betyr at 
så lenge en velforening ikke driver 
virksomhet som faller inn under for 
eksempel selskapsloven (økonomisk 
virksomhet for to eller flere deltakeres 
felles regning og risiko), faller 
velforeningen utenfor det regelverket som 
oppstiller muligheter for ansvar. Banken vil 
derfor i utgangspunktet ikke ha grunnlag 
for å holde styremedlemmer eller andre 
medlemmer i en velforening ansvarlig 
dersom velforeningen misligholder et lån. 
 
Banken må i stedet forholde seg til den 
sikkerheten som er stilt for lånet. Dersom 
et styremedlem eller et annet medlem har 
stilt personlig sikkerhet, vil banken ha 

grunnlag for å holde vedkommende 
ansvarlig dersom velforeningen 
misligholder sine låneforpliktelser. Har 
banken nøyd seg med sikkerhet i eiendom, 
 

 
 
eksempelvis en lekeplass, må banken 
forholde seg til dette.  Som Holthe i 
Gjensidige skrev: «Godtar banken den 
sikkerhet som blir tilbudt, så må den 
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forholde seg til denne». Derfor vil banker 
ofte være tilbakeholdne med å gi en 
velforening lån. Forutsetningen er som 
nevnt at det er velforeningen som har tatt 
opp lånet. Det er derfor viktig at 
velforeninger er påpasselig med at det er 
velforeningen som sådan som står som 
part i en låneavtale. Dersom partsforholdet 
ikke fremgår klart av avtalen, kan det bli en 
tvist om hvordan avtalen skal tolkes og 
hvem som er ansvarlig etter avtalen. 
 
Et annet forhold er at styremedlemmer i en 
velforening kan pådra seg et 
erstatningsansvar. Ledelsens alminnelige 
erstatningsansvar i foreninger er ulovfestet 
og må bygge på generelle erstatnings-
rettslige prinsipper.  
 
I likhet med ledelsens ansvar i et selskap, 
krever et slikt erstatningsansvar som 
hovedregel at styremedlemmene har 
handlet uaktsomt, samt at de øvrige, 
alminnelige erstatningsvilkårene om 
erstatningsmessig tap og adekvat 
årsakssammenheng, er oppfylt.  
 
Dersom banken lider et økonomisk tap som 
følge av velforeningens låneopptak, vil 
banken antakelig ønske å kreve sitt tap 
dekket av velforeningen som sådan. 
 
Forutsetningen er da at styret i kraft av 
legitimasjon har bundet velforeningen, og 
vi taler i tilfelle om et kontraktsansvar. Et 
mer fjerntliggende alternativ er at banken 
krever sitt tap dekket direkte av de som har 
handlet på vegne av velforeningen, og som 
gjennom sine handlinger har forårsaket 
tapet banken har lidt.  
 
I begge tilfelle er det en forutsetning at 
ledelsen av velforeningen har handlet 
uaktsomt og klanderverdig, og det skal 
meget spesielle situasjoner til før dette er 
noe annet enn en teoretisk mulighet.  
 

 
Konklusjonen er derfor at en bank i 
utgangspunktet ikke har anledning til å 
holde styret eller andre medlemmer 
ansvarlig for et lån som er gitt til 
velforeningen. Dette er imidlertid kun en 
hovedregel og et utgangspunkt.  
 
Det kan tenkes tilfeller hvor en velforening 
er organisert som et annet rettssubjekt enn 
en forening, og i realiteten utgjør for 
eksempel et veilag, tings-rettslig sameie 
eller samvirkeforetak. Da kan spørsmålet 
om styremedlemmers eller andre 
medlemmers ansvar for låneforpliktelser 
stille seg annerledes. 
  
Særlig kan nevnes at hver sameier etter 
sameieloven vil være ansvarlig i henhold til 
sin sameiebrøk. 
 
 
 
 
 
 

Røykvarslerne i 
velhus og grendehus  
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Åpenhet i kommunene: 

Får velforeningen tilgang 
til kommunale 
dokumenter de trenger? 

Det er ikke lett å utøve innbyggermedvirkning på kommunale saker 
dersom disse ligger skjult bak sikkerhetsmuren i datasystemet. 
 
Pressens offentlighetsutvalg og Kommunal 
Rapport har gransket hvor åpne landets 
kommuner er. Får vi tilgang til 
saksdokumentene? Her er noen bedre enn 
andre. 
 
Med åpenhet menes i hvilken grad kommunen 
gir tilgang til politiske dokumenter og sikrer at 
journalister og folk generelt får innsyn i 
forvaltningen og de politiske beslutningene. 
 
Best ut i undersøkelsen kommer Grimstad 
kommune og Modalen kommune, begge med 
29,5 poeng. Maks poengsum er 34,5. Verst ut 
kommer Årdal kommune, med -3,0 poeng. 
Minimum poengsum er -18, ettersom enkelte 
kategorier kan gi minuspoeng. Norges mest 
åpne fylke er ifølge undersøkelsen Møre og 
Romsdal med 18,1 poeng i gjennomsnitt. 
Dårligste fylke er Nordland, med 12,7 poeng. 
 
Landsgjennomsnittet ligger på 14,8 poeng og 
median for hele landet er 15,5 poeng. Det er 
betydelig variasjon mellom kommunene og 
fylkene. 
 
Dette er blant de mest sentrale funnene: 
 

• Flere kommuner har postlister med gode 
søkefunksjoner enn da 
offentlighetsutvalget gjorde tilsvarende 
undersøkelse i 2018. 

• Flere kommuner legger ut dokumenter i 
fulltekst i postlistene. I 2011 var det 25 

prosent som gjorde det, i 2018 28,8 
prosent, og nå er det oppe i 41,2 prosent. 

• Postlister fjernes i større omfang enn 
tidligere. 

15 kommuner svarte ikke på noen av våre to 
innsynskrav, og ga med det avslag. 33 
kommuner svarte ikke på innsynskravet i 
kommunedirektørens arbeidsavtale. I 2018 
var det bare ti kommuner som ga avslag. 
 
Du kan se hvordan det er i din kommune på: 
Slik er åpenheten i din kommune - Presse.no 
 
Kilde: Pressens offentlighetsutvalg 
 
 

 

 

https://presse.no/offentlighet-nyhet/slik-er-apenheten-i-din-kommune/?fbclid=IwAR06E0yOXb3U3Azkm6HZcw4jrUrEQtgjenSoDU6pCLbjstNwXzYlqjdWLtg
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Returadresse: Vellenes Fellesorganisasjon, Øvre Slottsgate 2B, 0157 Oslo 

 

Foreningslov på 
«trappene»? 
Nærings- og fiskeridepartementet har mottatt et 
forslag til foreningslov fra arbeidsgruppen som 
ble nedsatt høsten 2021. Forslaget er nå til 
behandling i departementet.  
Det er uvisst om den nye regjeringen vil følge opp 
forslaget.  Mange frivillige organisasjoner, også Vellenes 
Fellesorganisasjon, er skeptisk til en slik felleslov.  Den vil i 
så fall omfatte alle typer foreninger, ikke bare frivillige 
foreninger. 
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